
Se začátkem nového roku už tradičně pokládáme otázky starostovi 
města panu Josefu Horinkovi. Tradici neporušíme ani letos. Jaká té-
mata budou v Hrádku rezonovat v letošním roce? Co všechno se 
chystá a v jaké je město kondici? 
V první řadě mi, pane starosto, dovolte popřát Vám hezký 
nový rok a především hodně zdraví. S ohledem na Vaší 
osobní situaci je to, myslím, přání více než na místě. Po-
slední měsíce roku jste strávil pooperační rekonvalescencí 
a moje první otázka proto bude trochu osobnější. Jak se 
Vám daří?  
Daří se mi dobře, průběh léčení je v pořádku, ukazuje se, že bych měl 
být zase už od druhé poloviny ledna připravený k plnému výkonu.  
V tuhle chvíli zatím jedu na půl plynu, ale stav se lepší. 

Nový rok, nový začátek, to je čas plánování, předsevzetí  
a nových úkolů. Ještě předtím se ale pojďme krátce ohléd-
nout za rokem uplynulým. Podařila se velká spousta věcí, 
které z nich byste vyzdvihl? 
Zmiňovat jen takzvané top akce by nebylo fér vůči těm, které bych 
třeba nezmínil s pocitem, že nebyly tak finančně a organizačně ná-
ročné. Myslím, že všechny akce, které se pro město povedou, jsou top 
a za všechny můžu jmenovat třeba vestavbu odborných učeben do 
podkroví ZŠ T. G. M., rekonstrukci mateřské školy na Liberecké, 
obecně rekonstrukce mateřských a základních škol. Nemohu zapome-
nout na biotop v Loučné, který je taková moje srdcovka a jsem rád, 
že tahle akce se povedla, i přes různé negativní komentáře některých 
obyvatel.       Pokračování na str. 4 

Z pohledu investic nás čeká přelomový rok

 
Chodník na Lidické 
Cesta na Kristýnu kolem tenisových kurtů 
bude bezpečnější. Město žádá dotace na 
vybudování chodníku.
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Hvězda světla 
I letos v rámci adventního cyklu Cesta za 
hvězdou mohli lidé přijít do kostela  
sv. Bartoloměje pro světlo z Betléma.
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Domov pro seniory 
Dokončovaný hrádecký domov pro seniory 
přijímá žádosti o umístění a současně také 
začíná nábor zaměstnanců.
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přestože úvodní fotografie tohoto čísla připomíná vánoční atmosféru, 
pohled do kalendáře nám říká, že všechna pohoda a klid spojené s vá-
nočními svátky jsou už dávno u konce. Naplno jsme se vrátili do  
pracovního režimu, vánoční výzdoba postupně mizí nejen z našich do -
movů, ale i z veřejných míst a za pár dní nebude po Vánocích ani pa-
mátky. Nechci, aby to vyznělo smutně. Každý konec s sebou totiž při-
náší nový začátek. A to je věc radostná. Všechno zlé a nepovedené 
jako by se smázlo, stojíme na nové startovní čáře a máme před sebou 
nepopsaný list s názvem Rok 2024. Co si na něm za 12 měsíců přečte -
me, to nikdo z nás neví. Přejme si do nového roku, aby pozitivních řádků 
bylo co nejvíce a těch, které bychom nejraději vymazali, co nejméně. 

Naše město má už několik témat k pomyslnému sepsání připravených. 
Některá z nich představuje starosta města Josef Horinka v tradičním 
novoročním rozhovoru. Bezesporu největší akcí bude zahájení pře-
měny areálu Bekonu. Bude to běh na dlouhou trať, až se ale na jejím 
konci ohlédneme, uvidíme něco naprosto výjimečného. Přebudování 
zdevastovaného areálu v centru města na moderní, funkční a krásnou 
čtvrť se zapíše do dějin města. Do té doby uplyne několik let, mno-
hem dříve budeme slavit dokončení jiné významné stavby, a to Do-
mova pro seniory na Oldřichovské ulici. Také tomu se věnuje jeden  
z článků aktuálního čísla. Přejeme příjemné počtení.  

Věra Baumgartnerová

Informace z radnice 
Usnesení rady města 
35. schůze rady města 
Rada města na svém 35. jednání, konaném dne 13. prosince 2023, 
mimo jiné: 
— schválila čerpání finančních prostředků z Rezervního fondu organi-

zace Mateřská škola, Hrádek nad Nisou, Oldřichovská ul., příspěv-
ková organizace v celkové maximální výši 15 000 Kč na pořízení  
dálkové diagnostiky plynového kotle a její připojení k internetu 

— schválila čerpání finančních prostředků z Rezervního fondu organi-
zace Mateřská škola, Hrádek nad Nisou, Liberecká, příspěvková or-
ganizace v celkové maximální výši 2 280 Kč na zakoupení tiskárny 
do kabinetu učitelek MŠ 

— vzala na vědomí  
1) odpis nedobytných pohledávek u místního poplatku: 

a) za odpady v celkové výši 95 388,31 Kč z účetní evidence města 
Hrádek nad Nisou, 
b) za psy v celkové výši 2 038,99 Kč z účetní evidence města Hrá-
dek nad Nisou 

2) odpis poplatků – pokut: 
c) za přestupky u správního odboru ve výši 68 500,00 Kč z účetní 
evidence města Hrádek nad Nisou, 
d) za přestupky u městské policie ve výši 24 800,00 Kč z účetní 
evidence města Hrádek nad Nisou 

3) přehled převedených přeplatků na účet města za nevyplacené 
přeplatky v zákonné lhůtě za odpad ve výši 5 295,52 Kč a za psy 
301 Kč 

— schválila čerpání finančních prostředků z Investičního fondu organi-
zace Základní škola Lidická, Hrádek nad Nisou, Školní ul., příspěv-
ková organizace v celkové maximální výši 86 645,23 Kč na úhradu 
faktur za stavbu workoutového hřiště 

— schválila převod finančních prostředků ve výši 229 904,94 Kč z re-
zervního fondu do investičního fondu organizace Základní škola  
a Základní umělecká škola T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou, Ko-
menského 478, příspěvková organizace  

— schválila čerpání finančních prostředků z Investičního fondu organi-
zace Základní škola a Základní umělecká škola T. G. Masaryka, Hrá-
dek nad Nisou, Komenského 478, příspěvková organizace v celkové 
maximální výši 496 358,94 Kč (vč. DPH) na uhrazení kupní ceny za 
konvektomat pro školní jídelnu 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Římskokato-
lická farnost Hrádek nad Nisou ve výši 39 135 Kč na projekt: Obnova 
střešního pláště věže kostela sv. Bartoloměje – oprava krytiny báně 
a lucerny včetně částí krovové konstrukce, zlacení kříže, makovice  
a další související práce – I. etapa 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Revitalizace areálu BE-
KON – Demoliční práce – Výkon TDS a BOZP“ vítěznému uchazeči  
QM-4C, s. r. o., Liberec IV – Perštýn, za celkovou nabídkovou cenou 
345 000 Kč bez DPH (417 450 Kč s DPH) 

— schválila vítězné pořadí uchazečů v souladu s hodnocením poptáv-
kového řízení zaznamenané v zápise pověřenou osobou pro zakázku 
s názvem „Hrádek nad Nisou – Sokolovna, oprava sprch v šatnách  
č. 4 a 5“ a schválila vítězné uchazeče (dodavatele), resp. schválila 
nejvhodnější nabídku uchazeče MAXEL, s. r. o., Hrádek nad Nisou 
za celkovou cenu 98 029,36 Kč bez DPH (118 615,53 Kč vč. DPH). 

 
36. schůze rady města 
Rada města na svém 36. jednání, konaném dne 28. prosince 2023, 
mimo jiné: 
— vzala na vědomí ceny vstupenek do areálu Kristýna, předložené  

ředitelem společnosti Kristýna, a. s., na rok 2024, a to včetně množ-
stevních slev 

— schválila nákup 2 700 ks permanentních vstupenek na sezónu 2024 
v ceně 150 Kč / 1 ks od společnosti Kristýna, a. s., s termínem dodání 
01/2024 

— schválila případné další doobjednávání permanentních vstupenek 
na sezónu 2024 v ceně 150 Kč / 1 ks od společnosti Kristýna, a. s.,  
a to dle potřeby a průběhu vydávání, vždy však v souladu se schvá-
leným rozpočtem, a pověřuje finanční odbor jejich doobjednáváním 

— schválila vydávání permanentních vstupenek poplatníkům, uvede-
ným v ČL. 2 odst. 1a) Obecně závazné vyhlášky Města Hrádek nad 
Nisou, o místním poplatku za obecní systém odpadového hospo-
dářství, na základě předložení potvrzení o zaplacení poplatku za  
odpad provedeného nejpozději do 30. 6. 2024 a po úhradě perma-
nentní vstupenky za stanovenou cenu 5 Kč/kus 
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— schválila smlouvu o financování z Fondu Malých projektů v Eurore-
gionu Nisa (IČ poskytovatele dotace 00832227, ev. č. smlouvy  
poskytovatele dotace P4/2023/01/07), realizovaného v rámci pro-
gramu Interreg V-A Česká republika – Polsko 2021–2027, na projekt 
„Spolupráce školek v Trojzemí”, o celkových nákladech 29 579,00 Eur 
(721 727,60 Kč), výši dotace 23 663,20 Eur (577 382,08 Kč) a spolu-
financování ze strany Města Hrádek nad Nisou ve výši 5 915,80 Eur 
(144 345,52 Kč), při kurzu 1Euro = 24,40 Kč. 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 

11. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 11. zasedání, konaném dne 13. prosince 
2023, mimo jiné: 
— souhlasilo s přijetím kontokorentního úvěru a schválilo uzavření Smlou -

vy o kontokorentním úvěru se společností Česká spořitelna, a. s.,  
do výše 10 mil. Kč s možností čerpání od 1. 1. 2024 do 31. 12. 2024, 
s úrokovou sazbou 1M Pribor + 1 % p. a., bez zajištění 

— schválilo přebytkový Rozpočet města Hrádek nad Nisou na rok 2024, 
kdy má rozpočet města stanoven celkový objem příjmů částkou 
409 324 936 Kč, celkový objem výdajů částkou 358 584 936 Kč  
a salda ve výši – 50 740 000 Kč ve třídě financování 

— schválilo změnu rozpočtu 2023 č. 16, kdy má rozpočet Města Hrádek 
nad Nisou 2023 po změně č. 16 stanoven celkový objem příjmů část-
kou 501 749 715 Kč, celkový objem výdajů částkou 695 109 582 Kč  
a salda ve výši 193 359 867 Kč ve třídě financování 

— schválilo: 
I) uzavření Dohody o spolupráci v oblasti ochrany při požárech  

a katastrofách k projektu „Klimatická změna nezná hranic“ včetně 
příloh mezi městem Hrádek nad Nisou, statutárním městem Li-
berec, statutárním městem Žitava, městem Herrnhut, obcí Oybin 
a městem Jablonné v Podještědí, kterou se mimo jiné ukončuje 
původní Dohoda ze dne 2. 12. 2022 

II) uzavření Smlouvy o spolupráci za účelem realizace kooperačního 

projektu s názvem „Klimatická změna nezná hranic“ mezi měs-
tem Hrádek nad Nisou, statutárním městem Liberec, statutárním 
městem Žitava, městem Herrnhut, obcí Oybin a městem Jablonné 
v Podještědí 

III) vyčlenění finančních prostředků ve výši max. 590 114 Eur  
(14 162 736 Kč při kurzu 24 Kč / 1 Eur) na realizaci projektu „Klima-
tická změna nezná hranic“ z rozpočtu města v letech 2025–2027 

IV) podání žádosti o poskytnutí dotace na projekt „Klimatická změna 
nezná hranic“ do programu Interreg Česko – Sasko 2021–2027, 
prioritní osa 1 – Podpora přizpůsobení se změně klimatu, před-
cházení rizikům a řízení rizik, kde je žadatelem a zároveň „Lead 
partnerem (LP)“ město Hrádek nad Nisou a projektovými part-
nery statutární město Liberec, statutární město Žitava, město  
Herrnhut, obec Oybin a město Jablonné v Podještědí, při předpo-
kládané realizaci projektu v letech 2024–2027, celkových předpo-
kládaných nákladech LP ve výši 590 113,38 Eur (14 162 721,12 Kč 
při kurzu 24 Kč / 1 Eur), požadované dotaci z prostředků EU ve 
výši 472 090,70 Eur (11 330 176,80 Kč) a požadované dotaci ze 
státního rozpočtu ve výši 29 505,67 Eur (708 136,08 Kč) a zajiště-
ném spolufinancování ze strany města Hrádek nad Nisou ve výši  
88 517,01 Eur (2 124 408,24 Kč) 

— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli FK SLOVAN 
Hrádek nad Nisou 1910, z. s., ve výši 276 000 Kč, na projekt „Provoz 
a údržba sportovního areálu Rynoltická 333“ 

— vzalo na vědomí informaci o zůstatku účtu – rozpočtu „Dotačního 
programu města Hrádek nad Nisou pro rok 2023 ke dni 30. 11. 2023 
a schválilo poskytnutí dotace z Dotačního programu města Hrádek 
nad Nisou ve výši 70 000 Kč (žádost ze dne 28. 11. 2023,  
č.j: 8436/2023), na „ČOV na p. č. 21 v k. ú. Dolní Sedlo – Hrádek n. N“. 

Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva v pl-
ném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Finanční odbor informuje o výši a splatnosti místních poplatků v roce 
2024: 
poplatek za obecní systém odpadového hospodářství: 800 Kč/osoba/rok 
ze psů: 200 Kč / 1. pes; 300 Kč / 2. pes a každý další 

Splatnost obou poplatků do: 31. 10. 2024 (pro nárok na perma-
nentku na Kristýnu úhrada odpadu nejpozději do 30. 06. 2024) 

Úhradu můžete provést bezhotovostním platebním převodem na 
účet č.: 19-0984856329/0800 (nutné znát svůj variabilní symbol), bez-
hotovostně prostřednictvím bankovní karty na terminálu umístěném 
v pokladně Městského úřadu nebo v hotovosti na pokladně v poda-
telně Městského úřadu.  

Při platbě převodem z účtu je nutné zadat variabilní symbol, jinak 
nebude platba identifikována. 

Variabilní symbol je možné ověřit telefonicky na tel.: 482 411 453 
(pí. Schneiderová) nebo bude sdělen po zaslání dotazu na e-mail: 
schneiderova@muhradek.cz. 

Lhůta pro uplatnění nároku na osvobození nebo úlevu z místního 
poplatku za obecní systém odpadového hospodářství: nejpozději do 
31. 10. 2024, po této lhůtě nárok na osvobození zaniká. 

Platba místních poplatků v podkladně městkého úřadu bude 
možná od 22. 01. 2024, do tohoto data pouze ve výjimečných přípa-
dech. 

Děkujeme za pochopení.  
Eva Schneiderová,  

MěÚ Hrádek n. N., finanční odbor

Informace k místním poplatkům za odpad  
a psa v roce 2024

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat  
31. ledna 2024 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.

31. číslo | leden 2024 

www.hradek.eu



Dokončení ze strany 1 
Dále je to zavedení pitné vody na Dolní Sedlo, což je akce vyřešená 
po mnoha a mnoha letech, vybudování kanalizace na Nové Loučné  
a s tím související příprava dalších vodohospodářských investic, jako 
je vodovod ve Václavicích, na Dolní Suché, kanalizace v Oldři chově  
a tak dále. 
 
Jak to ale bývá, ne všechno se podaří podle představ. Je  
i něco, co jste si na začátku loňského roku představoval jinak? 
Paradoxně jsou to akce na úřadě, kde se proti mému očekávání o něco 
přibrzdila rekonstrukce obřadní síně, která měla být do konce roku 
hotová, ale z celé řady důvodů se posouvá do prvního čtvrtletí letoš-
ního roku. To samé vzduchotechnika na úřadě, se kterou souviselo 
stěhování kanceláří a změna organizace práce, což vždycky vyvolá ně-
jakou vlnu negativních ohlasů, trvala déle. Takže třeba tohle se ne 
úplně podařilo, tedy aktivity, které máme prakticky nejblíže a mohly 
být hotové už dřív.     
 
Není už pro nikoho asi překvapením, že Hrádek čeká i v le-
tošním roce řada důležitých investičních akcí. Které z těch, 
co aktuálně probíhají, letos skončí? Kdy a kde budeme stří-
hat pomyslnou pásku? 
Jsou to ty, které jsem zmínil výše, což je půdní vestavba učeben na 
škole T. G. M., které musí být do konce letošního školního roku hotové, 
rekonstrukce mateřské školy na Liberecké, kam se do nově vytvoře-
ných prostor bude přesouvat část mateřské školy z Loučné, kde naopak 
celou budovu v letošním roce čeká kompletní obnova. A uvidíme, zda 
získáme dotaci ze Státního fondu dopravní infrastruktury na chodníky 
na spodní část ulice Liberecká, která by tak odstartovala a zároveň  
i skončila ještě letos.   
 
Plynule se tak dostáváme k akcím, které se letos rozeběhnou. 
Co nás čeká?  
Je to mnohokrát zmiňovaný Bekon, kde se letos sice páska stříhat ne-
bude, ale je pro nás moc důležité, že celá jeho přeměna letos začne. 
Předcházela tomu mnohaletá příprava. Na Bekonu se pracovalo 
zhruba 5 let, od první myšlenky a prvních studií, projektování, shá-
nění dotací, nespočet jednání a plánování, kdy všechno směřuje k je-
dinému cíli. V aktuálně nastaveném projektu je to akce za 500 milionů 
korun, to si, myslím, je pro Hrádek opravdu přelomová akce a letošní 

rok je z tohoto pohledu důležitým milníkem. Potom je to projekt, který 
velmi úzce s městem souvisí, i když město není investorem, a to je  
rekonstrukce vlakového nádraží. Ta by se měla rozjet na podzim. Dále 
je to už zmíněná rekonstrukce budovy základní a mateřské školy  
v Loučné nebo vodovod ve Václavicích a potom jsou to menší akce, 
jako chodníky pod tenisovými kurty a v lokalitě Loučná, revitalizace 
požární nádrže na Dolním Sedle, parkovací plochy na sídlištích a tak 
dále.  

 
Na všechny tyto projekty je potřeba hodně peněz. I přesto, 
že se daří získávat dotace, musí mít město své prostředky na 
spoluúčast, předfinancování, projektovou dokumentaci  
a podobně. Nabízí se proto otázka, jestli si takové akce mů-
žeme dovolit? V jaké je město ekonomické kondici?   
Město je v dobré kondici, největší položkou je teď Bekon, který přijde 
na půl miliardy. 300 milionů pokryjí dotace a 200 milionů musíme 
dát ze svého. To je samozřejmě částka, kterou by město nikdy ze svého 
provozního rozpočtu pokrýt nedokázalo, nicméně v roce 2025 dopla-
tíme veškeré úvěry a vezmeme si na Bekon, který úplně vydělíme  
z ostatních akcí, další úvěr, který budeme v podobné výši, jako jsme 
platili doposud, naprosto v pohodě splácet. Ostatní investiční akce 
jsou pokryté z různých dotací, které se město snaží shánět napříč do-
tačním spektrem a samozřejmě z vlastní spoluúčasti, která je tvořena 
daňovými příjmy, příjmy z prodejů pozemků, z pachtovného a tak 
dále.  
 
Každé investiční akci předchází dlouhá příprava, od záměru 
až ke stavebnímu povolení uběhne často i několik let. Takže 
už teď se pracuje na projektech, které přijdou na řadu v dal-
ších letech. Co se aktuálně plánuje na roky budoucí?  
Město má takový výhled a postupnou přípravu na přibližně pět let 
dopředu. Jednou z nejbližších akcí je výstavba nového klubu mládeže, 
s kterou začneme, jakmile dokončíme základní školu v Loučné. V roce 
2025 nás čeká rozjezd kompletní rekonstrukce základní školy v Do-
níně, máme připravenou i výstavbu nové budovy pro předškolní vzdě-
lávání v Legionářské ulici a mnohé další.  
 
Pane starosto, jsme na začátku nového roku, co byste do něj 
popřál obyvatelům města?  
Přeji všem obyvatelům našeho města pevné zdraví, štěstí a pohodu. 
Přeji, aby letošní rok už nebyl tak turbulentní, ať v naší zemi, tak ve 
světě kolem nás. Přeji nám všem, aby se do našeho města, do rodin, 
mezi všechny obyvatele vrátil klid a jistota.  

Rozhovor připravila Věra Baumgartnerová

Z pohledu investic nás čeká přelomový rok
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V Hrádku nad Nisou se chystá další investiční projekt v podobě druhé 
etapy výstavby chodníků v blízkosti městského okruhu. 

Ulice Lidická není v současnosti v havarijním stavu, nicméně zde chybí 
chodníky. Přitom především část od křižovatky s ulicí Starý dvůr a Okružní 
podél sportovišť tenisového centra až k další křižovatce s cestami vyhra-
zenými pro bezmotorovou dopravu směřujícími za roh podél tenisových 
kurtů a další směrem na Kristýnu patří mezi velmi frekventované. A to  
nejen z hlediska motorové silniční dopravy, ale i cyklistiky a chodců. V létě 
se jedná o jednu z hlavních přístupových cest k rekreačnímu areálu kolem 
jezera a denně tu prochází bezpočet lidí, projíždí mnoho cyklistů. Auto-
mobily, které se ocitají na hranici městské zástavby, tu často neúměrně 
zrychlují. Silnice navíc nemá v tomto úseku dostatečnou šířku pro míjení 
dvou vozidel a chodců zároveň. Kombinace více faktorů činí toto místo 
poměrně rizikové.    

Bezpečnost dopravy a zabránění střetů vozidel s chodci je dlouhodobý 
záměr Města Hrádek nad Nisou. Proto po první etapě, při které došlo k vy -
budování chodníků kolem městského okruhu, bude další aktivita směřo-
vat do výše popsané části ulice Lidická. Přínosem projektu je nejen bez-
pečnost silničního provozu a ochránění chodců, ale také podpora bez-
bariérovosti. V neposlední řadě bude komunikace po dokončení dotvářet 
daleko lepší estetický dojem z této části města. 

Jakou proměnou tedy ulice projde? Nový chodník vznikne na protilehlé 
straně silnice, než jsou tenisové kurty. Šířka chodníku bude 1,8 metru,  
kolem přechodů se rozšíří až na 2,4 metru. Ale to není vše. Projekt také 
počítá s kompletní rekonstrukcí veřejného osvětlení. Staré stožáry s výlož -
níky ustoupí novým, elegantnějším modelům s moderními úspornými 
sodíkovými svítidly. Chodcům zajistí nejen lepší viditelnost, ale i příjem-
nou atmosféru pro večerní procházky. Chodník bude začínat u již hoto-
vého silničního přechodu přes ulici Lidická v křižovatce s Okružní ulicí. Po 
přibližně třech stech metrech těsně před prudkou levotočivou zatáčkou 
vznikne na chodníku rozšíření pro další možný silniční přechod. Jeho pří-
padná realizace bude záležet až na vyhodnocení skutečného provozu. 
Od tohoto místa bude chodník na obou stranách komunikace. Levá stra -
na ve směru k bývalé Pragovce skončí hned za zatáčkou, kde se v budouc-
nosti bude moci s výstavbou chodníku dál pokračovat. Chodník na 
opačné straně komunikace mírně zahne vpravo a bezpečně dovede  
pěší k cestám vyhrazeným pro bezmotorovou dopravu směřujícím k ulici  
U koupaliště a na Kristýnu. 

 
Odbor dotací, rozvoje města a kultury Městského úřadu v Hrádku nad 

Nisou má v současnosti připravenu žádost o dotaci z Fondů Evropské 
unie, konkrétně z Integrovaného regionálního operačního programu 
„MAS PODJEŠTĚDÍ – IROP – DOPRAVA“, aby finanční náročnost nezatí-
žila městský rozpočet v plné výši. Celkové výdaje na realizaci projektu 
jsou vyčísleny na přibližně osm a půl milionu korun, záměrem žádosti je 
získat podporu ve výši tři miliony osm set tisíc korun. 

Dlouhodobou koncepčnost podobných projektů ze strany našeho 
města lze doložit například tím, že stavební povolení bylo vydáno již  
v roce 2020. Ve chvíli, kdy se objeví reálná možnost spolufinancování, 
jsme připraveni ucházet se o dotaci a začít stavět. 

Roman Sedláček

Chodník v ulici Lidická
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V říjnu loňského roku převzaly Cenu Města Hrádek nad Nisou ředi-
telky dvou hrádeckých školek: Naďa Faltusová a Martina Broschinská. 
Obě se dlouhodobě věnují nejmenším dětem, a protože se jejich cesty 
oddělily jen na několik let – studovaly spolu a ve vedení školek jsou 
prakticky stejně dlouho, pořídili jsme s nimi rovnou dvojitý rozhovor. 

 
NF: Obě jsme se v roce 1978 sešly na Podještědské základní škole v Li-
berci, ve stejné budově byla i Střední pedagogická škola. Martina byla 
v áčku, já v béčku. 
      MB: Po dokončení školy jsem nastoupila do mateřské školy na 
Práchni, z Práchně jsem šla do Nového Boru. Pak jsem se vdala a poz-
ději přešla do Liberce na MŠ Jugoslávská. Do Hrádku jsem přešla rov-
nou do MŠ Donín v roce 1996. 
      NF: Já jsem celý život v Hrádku. Po maturitě jsem nastoupila do 
MŠ v Legionářské ulici. Tam to všechno začalo. Po mateřské dovolené 
jsem pracovala ve školce na Oldřichovské a pak už na Liberecké. 

 
Kdy jste se staly ředitelkami? Prý to bylo skoro najednou. 
MB: Vystřídala jsem paní Dášu Černou. Bylo to po povodních v roce 
2002. 1. srpna 
      NF: Já jsem se stala ředitelkou MŠ Liberecká o něco dříve, v lednu 
2002 místo p. Marie Řezníčkové. 

 
Bylo vaše rozhodnutí vést školky jednoznačné nebo vás  
k tomu museli přemlouvat? 
NF: Mě asi moc přemlouvat nemuseli. Paní Řezníčková prostě přišla 
a řekla, že si mě vybrala, a že to jinak nevidí. Já jsem jí na to řekla, že 
to půjdu zkusit. Samozřejmě musel proběhnout také normální kon-
kurz. 
      MB: Paní Černá šla do důchodu a ve školce v Doníně byl tehdy 
malý kolektiv. Byly jsme čtyři učitelky. Kolegyně mě oslovily, jestli bych 
nešla do konkurzu a já jsem šla. I když jsem váhala a víceméně mě do 
toho dokopala paní Březková, tehdejší školnice, která mi řekla: „Pů-
jdeš ty, my nikoho jiného nechceme“. 

 
Měly jste od malička jasno, že chcete pracovat ve školce jako 
učitelky? 
MB: Já tedy ano. Už od školy jsem věděla, že budu paní učitelka. 
      NF: Já jsem to tak jednoznačné neměla. Já jsem chtěla jít ke koním. 
Tenkrát nám soudružka ředitelka položila stejnou otázku jako teď ty 
a já jsem to tam napsala. Rodiče mě ale někam do Kladrub pustit ne-
chtěli. Byla to tedy až druhá volba. Ale péči a lásku musíš dát všem 
stejnou (dodává se smíchem). 

Do školky jste určitě nastupovaly s nějakými představami. Li-
šila se nějak realita od těch představ? 
NF: My jsme z libereckého pajďáku byly myslím docela dobře připra-
vené (MB přitakává). To byla dobrá škola. Chodily jsme hodně na 
praxi, paní učitelky ve těch školkách byly opravdu dobře vybrané, eru-
dované, školky prestižní. Byly jsme opravdu vedené a dobře připra-
vené. Liberecký pajďák měl tehdy velmi dobrou pověst.  
      MB: Dnes ty studentky podle nás té praxe tolik nemají.  
      NF: Já jsem ve své budoucí školce v Legionářské byla i na praxi. 
Tam jsem měla svou vedoucí učitelku a po škole jsem nešla do ne-
známa. Věděli jsme, co nás čeká. A hlavně: měla jsem skvělou uvádě-
jící učitelku. Janě Vítečkové vděčím za všechno, co umím. To byla paní 
učitelka par excellence. 

 
Těšíte se pořád do práce, když ji kromě mateřské děláte od 
roku 1978? Těšíte se do ní po dovolené? 
NF: Myslím, že byla jedna etapa, kdy to bylo těžké. Ale teď se těším 
každý den. 
      MB: Já se také těším. I když jsou chvíle, kdy bych zůstala doma. 
Ale cítím, že by mi to chybělo.  
      NF: I po dovolené se těším. A teď obzvlášť. Mám ve školce takovou 
partu holek, i v tom Šnečkovi (pozn.: dětská skupina pro děti od dvou 
let). Od září je to opravdu dost dobré. 
      MB: Nastupovala jsem do Donína a byla jsem nejmladší. A teď 
jsem nejstarší. 

 
Vy byste měly být inspirací pro mladší kolegyně. Funguje to 
i obráceně? Že motivují ony vás? 
NF: Každopádně. Za mladou krev jsme rády. Tedy aspoň já.  
      MB: To i já. Ty mladší učitelky vnesou nápady, jiný přístup. 
      NF: Ale jsem moc ráda, když třeba něco nevědí, že se přijdou i po-
radit. Že tam nejsem zbytečná nebo že mě neberou jen jako ředitelku. 
Že mě vnímají i jako kolegyni. A jsou opravdu dobré. 
      MB: Ty kolektivy se za dobu, co jsme ředitelkami, skoro úplně vy-
měnily. 
      NF: Když jsem nastupovala na Libereckou, bylo nás 9. Nepedago-
gové čtyři a pět pedagogů. Byli jsme jako rodina. Teď je nás 19. Taková 
malá firmička. A ještě firmička samých ženských. 

 
Měly jste někdy v kolektivu muže? Dá se to přežít v čistě žen-
ském kolektivu? 
MB: Jen jednou jsme měly ve školce praktikanta.  
      NF, MB, obě se smíchem: Přežít se to dá.  
      NF: Ale ono to není jen tím ženským kolektivem. 19 lidí, každý má 
svoje názory. Někdy se to musí korigovat, někdy je to náročnější. Ale 
funguje to. 

 
Sejdete se vůbec někdy všechny? 
NF: Někdy ano. Jezdíme na společné pobyty. Je to samozřejmě těžší 
a nejedou úplně všichni. Někdo třeba nemůže vyjet kvůli náročným 
koníčkům, ale snažíme se být alespoň občas všichni pohromadě, najít 
vhodný termín, aby se nás sešlo co nejvíce. 

 
Někdy se říká, že učitelství je diagnóza. Už jste se někdy při-
stihly, že jste se doma chovaly jako ve školce? 
MB: Někdy to doma slyším: „Nejsem dítě ve školce, abys mi tohle  
říkala.“ Třeba „Umyj si ruce!“ 
      NF (se smíchem): Doma každopádně, a musím si na to dávat  
pozor. „Umyl sis ruce“, to manžel vyloženě těžce nese. Na to mi  
říká „Ještě mi dej značku na ručníček.“ To by se doma asi nemělo  
používat. 

Spolupráci nám v jiných městech závidějí 
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      MB: A „Převlékni se“… 
      NF: Já mám ještě ve školce tři patra: suterén, 1. a 2. patro a k tomu 
Šnečka v bývalém výměníku. Takže všechno opakuji čtyřikrát. A i doma 
opakuji. To pak na mě manžel kouká a říká: „Mamko, ještě dvakrát  
a už budeš na svým.“ 

 
Přes čtyřicet let ve školce je opravdu dost. Je jasné, že určitě 
učíte děti svých prvních žáků. Máte už ale ve školce také 
vnoučata? Promítáte si někdy rodiče do dětí? Že je třeba 
oslovujete špatným jménem? 
NF (po delším přemýšlení): Ne, to ne. Nikoho, kdo by mohl být vnou-
četem prvních žáků si nevybavuji. 
      MB: Já určitě ne, protože jsem do Hrádku přišla až později. 
      NF: Ale že si pletu jména táty a syna, maminky a dcery, nebo sou-
rozenců, to občas ano. 

 
Co vás na práci ve školce nevíce naplňuje? 

NF: Děti jsou pokaždé jiné. Ta práce není stereotypní. Pořád se učíme. 
Teď obzvlášť. Inkluze znamená být v obraze, pořád se vzdělávat. 

MB: Mě děti hrozně nabíjejí. Absolutně. Když mám špatnou náladu, 
jdu do práce a vidím tam ty děti, tak je hned pryč. 

NF: Také utíkám z ředitelny za dětmi. Papíry jsou občas náročné, u dětí 
to je balzám. 

 
Jak se vaše práce proměnila se získanými zkušenostmi, od-
stupem, nadhledem? 
MB: Určitě máme více papírování. A nejen my, i učitelky. 
      NF: S Martinou se ve spoustě věcí shodneme. Hodně si pomá-
háme, když některá z nás něco neví, žhavíme dráty.  
      MB: Tu spolupráci mezi ředitelkami nám kdekdo závidí. Jsme  
pospolu. 
      NF: Nevnímáme se jako konkurence. Možná to jednou přijde, až 
bude málo dětí. Ale v tuto chvíli myslím všechny hrádecké školky 
dobře spolupracují. 
      MB: A také je pravda, že když se sejdeme v Liberci na poradách 
s ostatními řediteli, tak nám závidí našeho zřizovatele. Ať už jde  
o vstřícnost nebo rekonstrukce škol. Vždyť jen jak se školka proměnila 
za mého vedení: okna, zateplení, fasáda, fotovoltaika na střeše, školní 
zahrada. K tomu je potřeba připočítat rekonstrukci václavické školky, 
která je naší součástí. 
      NF: Já už ty opravy ani nespočítám. A to ta asi nejrozsáhlejší právě 
probíhá. 
      NF: Jiné jsou určitě i děti. S Červenou Karkulkou si už nevystačím. 
Stejně tak je těžší komunikace s některými rodiči. Školka je také vzdě-
lávací zařízení, poslední rok docházky je dokonce povinný. Někdy 
jsme ale pořád vnímáni jako hlídací instituce.  

Jaká byla vaše nejtěžší chvíle ve školce? Řekly jste si někdy, 
že už dál ředitelovat nebudete? 
NF: To si s Martinou říkáme často, že jo? Zvlášť na konci školního roku 
(smích). Ale to je s nadsázkou. 
      MB: Říkáme si: Vykašleme se na to, dáme to mladší. Není už čas? 
Ale vážně to nemyslíme.  

 
Ani po povodních? 
MB: Zvlášť ve chvílích, kdy to je v práci nejtěžší, vás to ani nenapadne. 
V tu chvíli se ten kolektiv tam semkne, že vám to naopak pomůže. 
      NF: Třeba v září, začátek školního roku. Praskla nám u umyvadla 
hadička a voda vytopila školku. Popadaly sádrokartony. Přijely 
všechny holky, jejich chlapi, hasiči. Teď se stavbou to bude také ná-
ročné… Ale chci si to ještě užít v opravené školce, alespoň ty dva roky 
do důchodu, když už jsem do toho vložila tu energii. 

 
Když byste měly vyzvednout něco, co se vám opravdu po-
vedlo, na co jste pyšné, co by to bylo? 
MB: Můžu vám říct, že když mi pan Farský telefonoval, zda bych při-
jala Cenu Města Hrádek nad Nisou, tak jsem mu řekla že ne, že si ji 
zaslouží jiní, třeba paní Faltusová. A on mi říká: „Tu už jsem také oslo-
vil a přijala to“. 
      MB: Já bych asi vyzdvihla to období po povodních, kdy se muselo 
ve školce hodně opravovat a zajistit, aby fungovala. A potom oživení 
MŠ Václavice. Do té chodilo málo dětí a vypadalo to, že se uzavře. 
Tehdy za mnou přišla p. Zimmermannová, jestli bych si školku nevzala 
pod sebe. Dnes do ní rodiče děti dávají rádi, navyšovala se i její kapa-
cita. 
      NF: Přemýšlím, že by to asi byla dětská skupina Šneček. Já jsem 
vždy byla zastáncem toho, že dítě do tří let patří k mamince. Hodně 
rodičů se ale v Hrádku ptalo na jesle. Vedení města tehdy přišlo s myš-
lenkou založení dětské skupiny. Hledaly se možnosti, jak ji založit  
a kde. Nabízelo se využít bývalý výměník u naší školky. Když se poda-
řilo upravit prostory a začaly do skupiny chodit první děti, hodně mě 
překvapilo, jak to zvládají už ve dvou letech.  
      MB: Navíc, když pak děti přijdou do klasické školky, tak už jsou 
na ní připravené. Je to obrovský rozdíl. 
      NF: Tak jak jsem k tomu byla skeptická a myslela jsem si, že zájem 
bude malý, tak naopak, dnes bychom naplnili dva Šnečky. Řada rodin 
je v tíživé situaci, rodiče se potřebují brzy vracet do práce. Je pravda, 
že některé děti mají o něco delší adaptační období, ale zvládají to. 
Když je předáváme do mateřských škol, tak jsou… 
      MB: Úžasné. 
      NF: Jsem pyšná na to, že jsem měla šťastnou ruku při výběru chův.  
 
Děkuji vám oběma za rozhovor a přeji, ať se vám práce daří. 

Vít Štrupl
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Rádi bychom Vás touto cestou informovali o dalších podrobnostech 
vzniku nového Domova seniorů v Hrádku nad Nisou. Slavnostní ote-
vření a částečné zahájení provozu je naplánováno na červenec 2024. 
Nové pobytové zařízení bude zatím organizačně součástí Domova  
důchodců Český Dub, příspěvková organizace a bude poskytovat  
několik sociálních služeb, konkrétně půjde o tyto služby: 

Domov pro seniory (kapacita 24 osob, možnost ubytování ve 12-ti 
dvoulůžkových pokojích). 

Domov se zvláštním režimem (kapacita 10 osob, možnost ubyto-
vání ve 2 dvoulůžkových a 6-ti jednolůžkových pokojích). 

Odlehčovací služba s kapacitou pro 2 osoby (možnost ubytování 
v 1 dvoulůžkovém pokoji). 

 
Služba „Domov pro seniory“ 
poskytuje nepřetržitou (24hodinovou) individuální podporu senio -
rům, kteří jsou pro svoji sníženou soběstačnost odkázáni na pomoc 
druhé osoby. Klienty služby se mohou stát senioři, kteří mají trvalý 
pobyt na území České republiky a kteří dosáhli věku rozhodného pro 
přiznání starobního důchodu a pro trvalé změny zdravotního stavu 
potřebují nepřetržitou péči druhé osoby, kterou nelze zabezpečit so-
ciální službou poskytovanou v domácím prostředí. 

Cílem poskytované služby je zejména: podpora klienta při partici-
paci na zajištění jeho individuálních potřeb, event. zajištění těchto 
potřeb, podpora klienta při plánování rozsahu a poskytování služby, 
podpora klienta v udržení zdraví a zajištění péče o jeho zdravotní stav, 
vytvoření podmínek pro aktivní trávení klientova volného času pro-
střednictvím kulturních akcí a aktivizačních programů. 

Otevření služby Domov pro seniory je předpokládáno v měsíci čer-
venci 2024. 

 
Služba „Domov se zvláštním režimem“  
poskytuje nepřetržitou (24 hodinovou) individuální podporu seni-
orům s trvalým pobytem na území České republiky, kteří dosáhli věku 
rozhodného pro přiznání starobního důchodu a pro trvalé změny 
zdravotního stavu potřebují nepřetržitou péči druhé osoby. Jedná se 
zejména o důsledky onemocnění Alzheimerovou chorobou nebo ji-
ným typem demence a potřeba pravidelné pomoci je v rozsahu, který 
již není možno zajistit sociální službou poskytovanou v domácím pro-
středí. 

Cílem poskytované služby je zejména: zajištění bezpečnosti klientů, 
podpora klientů v zachování soběstačnosti, dovedností a návyků  

v rámci jejich individuálních možností, začlenění klientů do života  
v rámci Domova a podpora kontaktů klientů se společenským pro-
středním, rodinou a přáteli. 

Otevření služby Domov se zvláštním režimem, je naplánováno na 
druhé pololetí roku 2024, termín bude upřesněn. 

 
„Odlehčovací služba“ 
poskytuje pobytové služby seniorům, kteří mají sníženou soběstač-
nost z důvodu věku, onemocnění Alzheimerovou chorobou nebo  
jiným typem demence a o které je jinak pečováno v jejich přirozeném 
sociálním prostředí. Odlehčovací služba je poskytována seniorům na 
dobu určitou. Uvedená služba umožňuje pečující osobě zajistit po-
třebný odpočinek, event. překlenout období, kdy nemůže sama o se-
niora pečovat. 

Otevření odlehčovací služby je naplánováno k 1. 1. 2025. 
 

Domov přednostně poskytuje výše uvedené služby občanům, kteří 
mají v době podání žádosti o přijetí trvalý pobyt v Hrádku nad Nisou 
nebo na území Libereckého kraje, popřípadě zde mají trvalý pobyt 
jejich příbuzní. Pobytové služby a péče v našem Domově, budou za-
jišťovány kolektivem sociálních pracovníků, pracovníků sociální péče, 
zdravotních sester a obslužného personálu. 

V případě zájmu o umístění do Domova důchodců Český Dub – 
pobočky Hrádek nad Nisou (týká se všech výše uvedených služeb), 
prosím kontaktujte pověřeného pracovníka pro pracoviště Hrádek 
nad Nisou: Ing. Ivo Ivanova tel.: 773 762 963, 
e-mail: ivo.ivanov@ddceskydub.cz. 

 
Volná pracovní místa 
V souvislosti s plánovaným otevřením domova pro seniory zároveň 
hledáme nové kolegyně a kolegy. Máte chuť změnit svůj profesní ži-
vot. Nyní máte jedinečnou šanci, pro nově vznikající domov v Hrádku 
hledáme aktuálně zájemce pro tyto pozice: 

Zdravotní sestra 
Pečovatelka/Pečovatel 
 

Více informací 
včetně potřebných formulářů získáte přímo u budoucího provozova-
tele Domova pro seniory Hrádek nad Nisou, kterým je Domov dů-
chodců Český Dub, p. o., Zámecká 39/IV., 463 43 Český Dub. Telefon: 
+420 482362010, +420 606301948; webové stránky: www.ddcesky-
dub.cz; e-mail: domov@ddceskydub.cz; ID datové schránky: tznkhvu. 

Zdroj: Domov důchodců Český Dub, příspěvková organizace

Domov seniorů v Hrádku nad Nisou 
Informace, žádosti o umístění, nabídka volných pracovních míst
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Konec roku je časem bilancování. Na uplynulé období může být roz-
hodně pyšná hrádecká taneční skupina Rising Stars. Na přelomu 
dubna a května loňského roku Rising Stars natočili dvě soutěžní videa 
a jejich prostřednictvím se poprali o účast na Best Dance Crew v rámci 
Mistrovství České republiky. 

Ve skupině tančí děti různých věkových kategorií. Nejmladší jsou 
miniděti, taková přípravka, následují děti. Obě tyto věkové kategorie 
se ještě dělí na A a B podle výkonnosti a stupně dovedností. Postup 
do Ačka je branou k soutěžení. Mladší věkové kategorie trénují Vero-
nika Švomová a Tereza Jindráková.   

V pomyslné hierarchii Rising Stars jsou úplnou špičkou juniorky. To 
už není jen zábava, ale i dřina a sousta času. Trénuje se třikrát týdně 
pod vedením hlavní vedoucí skupiny, Lenky Szymszové. Ta jde za 
svými cíli s vojenskou zarputilostí. Stejně jako její otec, i ona slouží  
v armádě. Je profesionálním psovodem na posádce Grabštejn. Svůj 
volný čas však od mala věnuje tanci. V současnosti to zdaleka není jen 
trénování. Jako jeden z cílů si vytýčila získat pro své svěřence kvalitní 
zázemí v podobě tanečního studia. V loňském roce se to za finanční 
pomoci Města Hrádek nad Nisou konečně podařilo. Hlavní cíl je pak 
prostý: vyhrávat. 

Rising Stars nakonec na Mistrovství České republiky 2023 vybojo-
vali čtvrté místo. Koncem října se znovu stěhovali do nových prostor 
a juniorky v současnosti pilně cvičí novou sestavu s názvem Army.  
Veřejnosti jí poprvé představily na Vánočním setkání s řadou hostů  
i dobročinnou sbírkou. 

Na večeru v Kulturním domě Beseda se kromě Rising Stars před-
stavily i všechny věkové skupiny další úspěšné hrádecké taneční for-
mace – znovu vzkříšených Mix Dance. Nechyběly ani atraktivní 
ukázky kickboxu v podání BFC Hrádek nad Nisou nebo vystoupení 
Hrádeckých mažoretek. Netančily jen děti, parket patřil také dog dan-
cingu, což předznamenalo další významnou událost večera. Zároveň 
tu proběhla již zmíněná dobročinná sbírka. Moderátor večera Petr 
Slíva z rádia Blaník mohl nakonec oznámit skvělý výsledek: do útulku 
Azyl Pes putuje od hostů večera a hokejistů dorostenců HC Česká Lípa 
přes 18 000 Kč. 

Taneční akci se sbírkou chtějí Rising Stars každoročně opakovat a vý-
těžkem příště pomáhat zase někomu dalšímu.                Roman Sedláček

Mateřská školka v Doníně nadělila ještě před Vánocemi svým dětem 
nevšední dárek. Školku navštívil Slávek Boura, kterého veřejnost zná 
jako moderátora, ale jen málokdo ví, že vystudoval speciální pedago-
giku na Pedagogické fakultě Univerzity Karlovy. Slávek se rázem ocitl 
v chumlu dětí. Ty byly rozděleny na tři menší skupiny, aby s nimi mohl 
intenzivněji pracovat. Díky svým řečnickým schopnostem i odbor-
nému vzdělání je v mžiku vtáhl do své hry, která však měla daleko 
hlubší význam. 

„Mé Logohrádky jsou v podstatě motivačním programem pro zlep-
šování artikulačních a komunikačních dovedností primárně předškol-
ních dětí, které se nechají pohltit vlastně taškařicí, kterou používám  
k tomu, abych se dostal dětem pod kůži. Ty se totiž díky legraci ne-
chávají úplně svobodně a volně přenášet přes most edukace a učí se 
artikulovat“, říká Slávek Boura.  

Aniž by to tušily, se smíchem podstupují orofaciální stimulaci, to 

je terapii v obličejové oblasti. Jejím cílem je lepší orientace jazyka  
v ústech, aktivizace polykání, snížení produkce slin, úprava dýchání, 
normalizace svalového napětí a podpora verbálních schopností.   

„Já otvírám ústa, oni otvírají ústa, co nejvíce. Opakují po mně různé 
slabiky a slova“, dodává Slávek. Na samém konci se děti učí telefono-
vat skrz nafukovací balónek. U některých se výslovnost jako zázrakem 
zlepšuje. Navíc je Slávek nabádá, aby toto telefonování naučili i rodiče. 
Tím se jednoduché, ale účinné cvičení přenese ze školky i k dětem domů. 

„A to je skutečně záležitost, která děti baví, takže se tu zábava stává 
mostem k edukaci“, končí náš rozhovor Slávek Boura. Rychle se osvěží 
vodou a znovu míří k další skupince dětí. Za okny se mezi tím doslova 
honí čerti. Bouřlivý vítr unáší čerství sníh v silných, nekončících pory-
vech a vírech. Ale tady ve školce, v příjemně vytopené klubovně, mají 
děti oči jen pro Slávka.  

Roman Sedláček

Taneční hvězdy Rising Stars

Slávek Boura v Doníně
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Hrádek nad Nisou každoročně celým adventním časem provází cyklus 
společenských událostí nazvaný Cesta za Hvězdou. Začíná Hvězdou 
stromu, při které se v rámci vánočního trhu a kulturního programu na 
Horním náměstí rozsvěcí tradičně překrásný vánoční strom. „Hvězda 
světla“ pak po třech týdnech těsně před Vánocemi celý cyklus končí. 

Před Štědrým dnem, v době, kdy se v domácnostech rozsvěcují 
svíčky, přináší skauti do kostela sv. Bartoloměje Betlémské světlo. Po-
chází z věčného ohně, jež hoří v jeskyni pod bazilikou Narození Páně 
v Betlémě v centrální části Palestiny a představuje symbol míru, lásky, 
naděje a přátelství. Rozvoz světla zajišťují skauti a skautky z celého 
světa. 

Betlémské světlo doputovalo do České republiky z Vídně. V předvá -
nočním čase je oheň transportován letecky do Rakouska. Tam se na 
ekumenický obřad sjíždí delegace skautů z celé Evropy, aby poselství 
v podobě plamínku v lucerně šířily dál do svých mateřských zemí.  
V České republice se Betlémského světla ujímají dobrovolní skautští 
kurýři a po železnici ho rozvážejí do všech koutů naší země.  

Poslední úsek cesty do Hrádku nad Nisou se o plamínek staraly 
skautky z Chotyně. V kostele pak zapálily svíci, z níž věčné světlo pan 
farář předal i do lucerniček přítomných dětí a dospělých. Sychravé 
počasí venku pak důkladně prověřilo, jak se kdo na cestu domů v sil-
ném větru připravil.   

Podvečer v kostele obohatily koledy a vánoční písně v podání žáků 
ze základních škol Lidická a T. G. M. Především děti ze ZŠ T. G. M. to 

neměly jednoduché. Zbyla jich hrstka a nemoc nakonec nedovolila 
účast ani paní učitelce, která s nimi vystoupení připravovala. Na  
výkonu to bylo trochu znát, ale bojovaly statečně! A návštěvníci  
kostela je stejně jako všechny ostatní účinkující odměnili mohutným 
potleskem.              Roman Sedláček

Hvězda světla

Hvězda Mikuláše 
 
Druhé zastavení v adventním cyklu „Cesta za hvězdou“ bylo určeno 
zejména dětem. Do DDM DRAK přišel Mikuláš se svou družinou,  
a i když si v tomto roce dal na čas, nikomu to příliš nevadilo. Ani to, že  
letos nepanovalo ideální počasí a občas i lehce pršelo, pořadatelé se 
nakonec rozhodli plánovaný program nekrátit. Děti i jejich dospělý do-
provod si tak mohl užít taneční i pěvecká vystoupení. Představily se 
mažoretky, taneční skupina Mixdance a zazpívaly soubory ze ZŠ T. G. 
M. a ZŠ Lidická. Vyvrcholením byla ohňová show skupiny Playmen, při 
které i přítomní čerti pukali závistí. Prý to ani v pekle žhavější nemají! 

Kromě vystoupení si děti prošly adventní stezku, vyrobily si před-
měty s vánoční tématikou a na závěr se setkali se samotným Mikulá-
šem, který přesně věděl, zda se děti pobaví s anděli, nebo spíše s čerty. 

Děkujeme všem pořadatelům, účinkujícím i dětem a divákům za 
pěknou atmosféru. 

Mgr. Stanislav Dvořan
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Festival světel

Příznivé Vánoce u Sluníček

V sobotu 9. prosince se v Žitavě na náměstí před radnicí otevřel tra-
diční vánoční trh. První den jej doprovázel i festival světel, který sami 
organizátoři popisují jako příležitost k posezení i nákupům u hořících 
ohňů a při svíčkách v příjemné atmosféře, hlavně však bez stresu.  

Navíc na zcela výjimečném místě zvaném Fleischbänke, které stojí 
zato navštívit, i když se tu právě nic nekoná. 

Jedná se o pasáž s promenádou a malinkatými obchody. Fleisch-
bänke jsou přístupné buď z ulice Reichenberger Strasse nebo průcho-
dem ve směru od radnice. 

Fleischbänke (Masné lavice) mají v Žitavě dlouhou historii, která 
sahá až k počátkům města. Toto místo bylo určeno řezníkům, aby zde 
v určené dny mohli nabízet své zboží. Kromě Fleischbänke měla Ži-
tava také „Brotbänke” (Chlebové lavice), které již bohužel neexistují. 

Tradice trhů v Žitavě sahá až k císaři Karlu IV., poprvé byla zdoku-
mentována v roce 1361. V roce 1408 potvrdil král Václav trhy v Žitavě, 
což umožňovalo konání masového trhu každou sobotu a chlebového 
trhu každou neděli. Fleischbänke v dnešní podobě jsou již vlastně 
masnými krámy postavenými v roce 1838. Tato stavba je jednou z po-
sledních svého druhu. 

Obchůdky v pasáži jsou dnes téměř celý rok uzavřené, rušno je tu 
jen pár dní v roce. Festival světel je jedním z nich. Připravuje jej spolek 
Tradition und Zukunft Zittau TUZZ e.V., který se od roku 1997 snaží 
přispět k zachování, péči a renovacím památkově chráněných objektů 
na území města Žitavy.              Roman Sedláček

Vánoční chvíle a besídky pro rodiče jsou v MŠ Sluníčko vždycky krásné 
a užíváme si je společně všichni, vždyť radost dětí z dárků, stromečku 
a chuti předvést svým nejbližším na besídkách to nejlepší ze sebe se 
nedá ničím nahradit. 

Ale letos paní učitelka Věrka dostala báječný a zcela neobvyklý ná-
pad, jak ozvláštnit vánoční besídku pro rodiče a vlastně pro nás pro 
všechny. Možná vám již samotný nadpis napověděl, že jsme velmi 
krásné, veselé a „příznivé“ Vánoce v úterý 19. prosince prožili ve školce 
s kapelou Přízeň.  

Velmi jsme se těšili na nový zážitek, vždyť komu se poštěstí zazpívat 
si vánoční koledy s živou hudbou! A trošku námi prostupovaly i obavy, 
zdali se dokážeme bez jakýchkoli zkoušek s muzikanty hned sehrát  
a začít naostro zpívat. Že ale obavy byly naprosto zbytečné, se ukázalo 
hned při první koledě, která se rozezněla naší tělocvičnou. Děti zpívaly 
s velkým nadšením a rodiče i prarodiče poslouchali náš malý koncert 
s dojetím v očích.  

Na závěr zbývá již jen vyjádřit všem ze skupiny Přízeň náš velký dík 
za tak úžasně a pohodově strávený podvečer v předvánočním čase  

a popřát, ať se jim v jejich hudební činnosti daří. A budeme doufat, 
že nám Přízeň svou přízeň i nadále zachová a že jsme spolu nezpívali 
naposledy…              Dana Málková, MŠ Sluníčko

Hvězda stromků 
 

Součástí adventního cyklu Cesta za hvězdou je i Hvězda stromků. 
Zhruba od poloviny prosince zdobí náměstí kromě krásného velkého 
vánočního stromu i tři desítky malých, které lemují plochu kolem něj. 
Se zdobením pomáhají spolky, děti ze škol, školek a družin a přidávají 
se i spolky německé nebo polské. Tato pěkná tradice se v době covidu 
přesunula z Chrámu pokoje do venkovního prostoru a každým rokem 
tak stromečky dělají radost kolemjdoucím. „Zdobiči“ si dávají opravdu 
záležet a jen těžko se vybírá, který stromek je nejkrásnější. Zájemci 
mohli až do Štědrého dne pro své favority hlasovat v Infocentru. Hla-
sovacích lístečků se sešla plná krabice a jejich počítání vydalo na skoro 
celé dopoledne. Podle nás jsou všechny stromečky krásné a vyhrát by 
si zasloužily všechny. Děkujeme všem zúčastněným, že nám pomohli 
náměstí vánočně vyzdobit.      Věra Baumgartnerová
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Vánoční besídka se 
Zuzanou Bubílkovou 

 
Dne 12. prosince se konalo vánoční posezení seniorů v Komunitním 
centru Seník, které pořádala Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou. 
V Seníku bylo pečovatelkami připraveno malé pohoštění. Mezi našimi 
hosty byl i pan místostarosta Pavel Farský, který popřál všem seniorům 
krásné svátky. O zábavu se postaraly děti ze ZŠ v Loučné a hostem 
byla Zuzana Bubílková, která vyprávěla veselé příhody ze své kariéry  
i z politické scény, ve které se pohybuje. Kulturní vystoupení se všem 
velmi líbilo. Těšíme na další společné akce, které přispějí k pohodě  
a dobré náladě. 

Mgr. Šárka Kocianová, ředitelka

Vánoce v Seniorparku 
 
Máme tu nový rok. V adventním čase jsme v Seniorparku nezaháleli 
a s přípravami na Vánoce jsme začali již v listopadu pečením perníčků 
s Maruškou Řezníčkovou, které jsme nazdobili společně s dětmi v MŠ 
Donín. S dětmi jsme si také zazpívali tradiční vánoční koledy a užívali 
si jejich těšící se očka.  

Nepekli jsme ale pouze perníčky. V prosinci jsme v pečení pokra-
čovali dalšími druhy a popíjeli domácí svařáček, ozdobili stromeček 
v hale. Navštívili jsme také vánoční trhy v Herrnhutu, viděli, jak se vy-
rábí ochranovská hvězda. 

Vše jsme završili společným vánočním obědem těsně před Štědrým 
dnem a ani malé dárečky nechyběly.   

Přátelé, z celého srdce přejeme všem do nového roku 2024 hodně 
zdraví, štěstí a dny plné radosti a pohody.               Obyvatelé Seniorparku

Vánoce jsou časem, kdy by všichni měli být šťastní, veselí a pomáhat 
si. ZŠ Lidická díky Janě Ryšánkové již 30 let organizuje charitativní 
sbírku hraček a hygienických potřeb pro Kojenecký ústav v Liberci  
a Dětský domov v Jablonném v Podještědí. 

V letošním roce se opět sešlo velké množství darů, pro které si před 
Vánoci přijeli zástupci z obou institucí. Díky tomu si Vánoce mohly užít 
i děti bez rodin. Odměnou pro naše žáky byla návštěva Kojeneckého 
ústavu v Liberci. Vrchní sestra děti provedla celou budovou, seznámila 
je s náplní práce zaměstnanců ústavu, s příběhy dětí, které se do Ko-
jeneckého ústavu dostávají, s pěstounskou péčí a osvojením. Na konci 

prohlídky byli všichni dojati, ale tím víc si uvědomovali důležitost této 
sbírky. Všem lidem, kteří se sbírky účastnili, chceme tímto moc podě-
kovat. 

Žáci ze školní družiny, stejně jako každý rok, mysleli také na hrá-
decké seniory. Za pomoci paní vychovatelek společně vyrobili drobné 
dárečky, které následně donesli do pečovatelského domu v Hrádku 
nad Nisou. Úsměvy babiček a dědečků děti velmi potěšily.  

Díky všem těmto akcím si uvědomujeme, že k radosti kolikrát stačí 
opravdu málo, o to víc si toho pak člověk odnese. Do nového roku 
všem přejeme velké množství zážitků, které Vás také zahřejí u srdce. 

ZŠ Lidická

Dobré skutky na ZŠ Lidická

Ježíškova vnoučata 
 

Ježíškova vnoučata jsou projektem Českého rozhlasu, který podporuje 
osamocené lidi v domovech seniorů, v domech s pečovatelskou služ-
bou a v dalších zařízeních pro seniory. Dárci se rozhodnou seniorům 
na vlastní náklady splnit jejich přání nebo poskytnout věcný dar. 

I my jsme se v prosinci 2023 opět do projektu zapojili. Všichni obyva -
telé domu s pečovatelskou službou obdrželi od pana Petra Němečka, 
který bydlí zde v Hrádku nad Nisou, malý balíček s ovocem a sladkostmi. 
Patří mu za to velké poděkování. Všichni naši obyvatelé byli spokojeni, 
že si je Ježíšek našel. A pak že Ježíšek neexistuje. 

Dárci velmi děkujeme.  
Mgr. Šárka Kocianová, ředitelka pečovatelské služby
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Už 42 ročníků má za sebou tradiční Silvestrovský běh na Kristýně.  
Většina účastníků, kterých letos bylo překvapivě už 207, si jde v po-
slední den roku zaběhat hlavně kvůli atmosféře, setkání s přáteli  
a často také sportovními rivaly. Po startu u penzionu se dorostenci  
a starší běžci vydali na Trojmezí, odtud na Kristýnu a obloukem okolo 
jezera zpět ke startu. Sportovněji naladění závodníci si okruh ještě jed-
nou zopakovali.  

Pořadatelé děkují Restauraci Áčko za poskytnuté zázemí, městu Hrádek 
nad Nisou a Sparkasse Oberlausitz-Niederschlesien za finanční podporu. 

-vš- 
Fotografie: Jaromír Mottl 

Vítězové kategorií: 
Žáci a žákyně 8–9 let, 400 m: Vojtěch Lanzoš, Barbora Hochmanová 
Žáci a žákyně 10–11 let, 400 m: Antonín Lanzoš, Zuzana Nýdrlová 
Žáci a žákyně 12–13 let, 1500 m: Radim Rozsypal, Kateřina Straková 
Žáci a žákyně 14–15 let, 1500 m: Jan Přinda, Barbora Kahanová 
Dorostenci a dorostenky 16–17 let, 4 km: Vilém Vyhlas, Berenika Lajt-
kepová 
Muži, ženy 18–39 let, 4 km: Daniel Kraus, Jana Jenčová 
Muži, ženy 40 a více let, 4 km: Daniel Firlet, Eva Lipenská 
Muži, ženy 18–39 let, 8 km: Michal Mirek, Lea Anderlová 
Muži, ženy 40 a více let, 8 km: Miroslav Daňko, Jana Matyášová

Drama plné úsměvů 
 
Před koncem roku se stal sál DK Beseda dějištěm inscenace Oskar  
a růžová paní v provedení Komorního divadla Kalich. Desetiletému Os-
karovi v podání Josefa Poláška zbývá do konce života pár dní. To je 
samo o sobě velmi smutné. Na scénu ale vstupuje energická a vtipná 
Oskarova společnice, kterou hraje Pavla Tomicová. Spolu se často smějí, 
zároveň vedou vážný rozhovor o životě, smrti, víře. A domluví se, že 
Oskar, přežije celý svůj život, jen rychleji: co den, to deset let. Josef Po-
lášek byl na jevišti dítětem i stárnoucím mužem, Pavla Tomicová peču-
jící a kamarádskou růžovou paní. Tvoří dvojici, které není nic svaté, pro 
kterou není nic nemožné a stále se pohybuje na hraně smutku a směš-
nosti. Nutno dodat, že pro diváky dvojici velmi přesvědčivou. 

Na další představení v DK Beseda můžete přijít už 18. ledna. V černé 
komedii Žena, která uvařila svého manžela se představí Ilona Svobo-
dová, Nela Boudová a Bronislav Kotiš. -vš-

Ohlédnutí za posledním závodem roku

 

Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

pracovníka na hlavní  
pracovní poměr, na  

pozicici obsluhy čerpací 
stanice a směnárny.  

 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz
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Vzkaz v lahvi
Rok se sešel s rokem a tradičně třicátého, ve 3 hodiny na Trojzemí, 
směsice přátel ze tří zemí poslala své vzkazy v lahvi. Možná v naději, 
že zas jednou doplují až k Baltu, spíš ale z radosti, že se můžeme takto 

potkávat a scházet. Mimochodem, tradice je již plnoletá, letos jsme 
naše pozdravy svěřili Nise již po osmnácté. 

-rs-

16 fotogalerie
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